
 
 

PLE ORDINARI 07/01/2020 
 

1ª INTERVENCIÓ 
 

Agraïm l’actitud de l’equip de govern 
 
En primer lloc, volem reconèixer la feina que han realitzat el regidor d’Hisenda i els               
treballadors de l’Ajuntament per tal de confeccionar el pressupost. 
 
També agraïm sincerament el gest que ha tingut el regidor d’Hisenda i l’Alcalde per tal de                
facilitar la tasca als membres de l’oposició. Ens referim a la convocatòria extraordinària de la               
Junta de Portaveus del 31 de desembre per tal d’explicar els canvis més rellevants al               
pressupost i a la resolució de dubtes durant la Comissió d’Hisenda del 2 de gener. 
 
És un gest que ens situa en un marc de relacions diferent respecte l’anterior legislatura.               
Esperem que en l’elaboració del proper pressupost, totes les forces polítiques treballem per             
intensificar aquest marc de treball. 
 
Les dates per aprovar el Pressupost no són les més adequades 
 
Entenem que és el primer any de legislatura, que s’ha volgut fer un pressupost acurat i per                 
tant assumim que els terminis són els que són. 
 
Ara bé, hem de tenir en compte que aquest fet provoca que no puguem comptar amb les                 
persones titulars de les àrees de Secretaria i Intervenció per tal de resoldre dubtes tècnics,               
que si falta documentació sigui més complicat obtenir-la, etc. 
 
El pressupost 2020 creix però té una línia continuista 
 
Segons la nostra opinió, el pressupost 2020 creix però té una línia continuista. És el primer                
pressupost que elabora el nou equip de govern, però en línies generals no hem trobat gaires                
diferències respecte altres anys. 
 
Cap canvi en les ordenances: la fiscalitat progressiva és una assignatura pendent 
 
En relació als ingressos, s’observa com la principal diferència es dona en la “Participació en               
tributs de l’Estat” (augmenta 300.000€) i en un “Préstec a llarg termini” valorat en 556.500€. 
 
Com dèiem, és un pressupost continuista. En la part d’ingressos després de tots aquests              
anys de govern per part de CiU/PDeCAT/JxRiudoms encara no s’ha assumit el repte             
d’implantar la tarifació progressiva en funció de la renda familiar o altres criteris             
socioeconòmics, ens referim concretament a: 



 
 

 
- Taxes/preus públics dels serveis oferts per l’Ajuntament com per exemple la Llar            

d’Infants o l’Escola de Música. 
 

- Impost de Béns Immobles (IBI): Millorar el sistema de bonificacions, o també aplicar             
un tipus incrementat al 10% dels béns immobles de tipus als immobles que superin              
un determinat valor cadastral 
 

- Impost sobre activitats econòmiques (IAE): Incrementar el gravamen a les empreses           
amb un volum de facturació més elevat. Amb els ingressos generats d’aquest impost             
es podrien dur a terme les polítiques definides al Pla de Dinamització del Comerç              
Local. 
 

- Subministrament d’aigua: Fer encara més progressiu el coeficient específic durant          
els mesos d’estiu en el 2n i 3r tram per fomentar un ús més racional de l’aigua. 

 
Volem aprofitar per preguntar si s’han detectat molts procediments per tal de corregir les              
liquidacions dels terrenys rústics que no han estat desenvolupats urbanísticament i que            
tributen com a IBI urbà. També volem preguntar si aquest fet ha tingut o tindrà afectacions                
econòmiques rellevants per a l’Ajuntament, i si el Consistori té previst dur a terme alguna               
acció proactivament amb els propietaris d’aquests tipus de terrenys. 
 
En el mateix sentit, ens agradaria saber si s’està estudiant la possibilitat de disminuir l’IBI               
rústic i l’impost de vehicles de tracció mecànica als agricultors que acreditin una activitat              
professional, per tal de compensar les dificultats econòmiques que estan patint els pagesos             
de Riudoms que encara es dediquen a la terra. 
 
Quina planificació té l’equip de govern respecte el deute de l’Ajuntament? 
 
Segons consta a la documentació, a 31/12/2020 hi haurà una ràtio de 49,32% (amb un               
deute de 3.274.235€). Comparant amb altres municipis, la despesa en amortització de            
préstecs a Riudoms no és excessivament elevada.  
 
Tot i que fa poques setmanes es va aprovar la 4a modificació de crèdit del pressupost de                 
2019 que incrementava els préstecs a llarg termini; inicialment a l’exercici 2019 es             
contemplaven 135.000€ i finalment han sigut 252.141,48€. 
 
Si observem el pressupost de 2020, els ingressos per préstecs bancaris són de 556.500€ (el               
doble dels quals es van sol·licitar definitivament el 2019) i el pagament de deute públic és de                 
487.000€, 69.000€ de diferència. Enguany, gairebé demanem els mateixos diners que tenim            
previst amortitzar. 
 



 
 

Ens agradaria saber quina planificació té l’equip de govern respecte l’evolució del deute en              
aquesta legislatura; es té previst augmentar el deute, disminuir-lo o mantenir aquesta ràtio             
de deute viu propera al 50%? 
 
El Pla d’Inversions té poca concreció i es finança al 100% amb préstecs bancaris 
 
Respecte les inversions, no se’ns ha donat l’oportunitat de dir la nostra opinió respecte              
quines són més prioritàries. 
 
S’han plantejat inversions valorades en 556.000€ (un 8% del pressupost, finançat a partir de              
préstecs) però sabem del cert perquè es prioritzen aquestes inversions respecte d’altres ni             
tampoc ens queda gens clar com es volen executar. Estem d’acord en algunes d’elles, tot i                
que en un grapat tenim dubtes sobre l’execució: 
 

APP Municipal 
 

(-) L’equip de govern no ha estat capaç d’explicar-nos perquè es creu convenient             
crear una APP ni quines funcions tindrà. 
 
(-) Creiem que si actualment els treballadors ja estan saturats amb el dia a dia i la                 
posada en marxa d’ACTIO, crear una eina nova afegeix càrrega de treball. 
 
(-) Considerem que els 15.000€ que s’estimen s’haurien de dedicar a millorar la             
funcionalitat i accessibilitat de la pàgina web, que és un instrument molt més utilitzat              
en el dia a dia i força millorable. 

 
Obres construcció nova pista tennis 
 
(+) Valorem positivament que es faci una inversió destinada a suplir una mancança             
de l’esport base, tal i com ens va fer saber durant la campanya electoral el Club de                 
Pàdel i Tennis Riudoms. 
 
(?) Voldríem saber si s’ha analitzat tècnica i econòmicament la possibilitat de            
modificar la coberta del Pavelló. Hem de ser conscients que actualment només            
estem fent pedaços i cada vegada que hi ha inclemències meteorològiques els            
usuaris del Pavelló tenen dificultats.  
 
Obres encreuament Avgda. Catalunya amb carrer de Baltassar de Toda i de Tapies 
 
(?) A la Comissió Informativa no vam fer cap pregunta al respecte, ens agradaria              
saber quin és l’objectiu de la millora d’aquest encreuament, què s’hi pretén fer i              



 
 

perquè s’ha prioritzat aquesta actuació vers d’altres encreuaments que també          
s’haurien de revisar. 
 
Pla d'aparcaments (1a Fase) 
 
(-) Creiem que l’equip de govern no s’ha esforçat prou a explicar-nos una inversió              
valorada en 115.000€. Tot i que no hi hagi una proposta tècnica definitiva creiem que               
s’hauria d’explicar perquè s’ha decidit prioritzar l’aparcament a la zona dels Hortets,            
quines millores es preveuen en la circulació del municipi amb aquesta actuació, etc.  
 
(?) A banda de la zona dels Hortets, ens poden indicar quins altres aparcaments              
estan previstos adequar? Quin termini d’execució s’ha fixat? 
 
(P) Proposem que s’eliminin algunes places d’aparcament del C/Sant Antoni una una            
vegada finalitzi la creació de l’aparcament dels Hortets ja que considerem que en             
alguns punts d’aquesta via la circulació en dos sentits amb l’aparcament lateral és             
perillós. 
 
Adequar l'accessibilitat a la Casa de la Vila 

 
(+) Estem d’acord en la necessitat d’aquesta actuació i ens agrada veure propostes             
de millora en aquesta línia. 
 
(-) L’equip de govern va explicar que aquesta és la segona fase de l’adequació de               
l’Ajuntament on s’adaptarà l’accessibilitat a la planta baixa i que en la 3a fase s’hi               
preveu la instal·lació de l’ascensor. Nosaltres creiem que la instal·lació de l’ascensor            
és important i discrepem sobre el fet que s’hagi de posposar per més endavant.              
Aquesta anomalia ja fa massa temps que dura i creiem que s’hauria de dotar l’edifici               
d’un ascensor quan abans millor. 

 
(P) Millorar l’accessibilitat no és limita només a persones amb mobilitat reduïda. Hem             
de pensar també en persones que pateixen altres tipus de diversitat funcional.            
Demanem que en aquesta segona fase es tingui en compte la instal·lació de             
elements/pantalles visuals per a persones sordes, elements informatius en codi          
braille per a persones cegues, connectors bucle a les taules d’atenció al públic per a               
persones amb dificultats auditives i/o altres elements que puguin millorar          
l’accessibilitat i el servei d’atenció al públic. 
 
(P) Si pretenem millorar l’accessibilitat a la Casa de la Vila, hauríem de revisar l’estat               
de la Plaça de l’Om on hi ha nombroses rajoles trencades i per tant són perilloses                
pels vianants, especialment per a les que tenen diversitat funcional. 

 



 
 

Inversió en subministrament i instal.lació bústies masos 
 
(+) Estem d’acord en la necessitat d’aquesta actuació. 
 
(-) Constatem que l’equip de govern, de la mateixa manera que passa amb l’APP              
Municipal o altres inversions en obres de via pública, no té clara la implementació              
tècnica del sistema de bústies. 
 
Gronxadpiors adaptats i millora parcs infantils 
 
(+) Estem d’acord en la necessitat d’aquesta actuació i ens agrada veure propostes             
de millora en aquesta línia. 

 
I finalment, atès que no hi ha cap partida d’inversió definida al pressupost, ens agradaria               
saber quina planificació té l’equip de govern vers l’Edifici Monges (cost de la rehabilitació              
dins del  pressupost 2018). 
 
Cal cobrir les places vacants de la plantilla. Constatem una mala gestió en la RLT. 
 
En relació a la places vacants a la plantilla, sempre sentim dir a l’equip de govern que els                  
treballadors i treballadores de l’Ajuntament tenen una càrrega de treball considerable. Així            
doncs, el fet que existeixin places vacants sense cobrir genera una sobrecàrrega addicional             
per a la resta de personal, i això no hauria de ser així. 
 
Una cosa és que la legislació estatal limiti l’increment de plantilla de l’Ajuntament i l’altra ben                
diferent és que tenint la possibilitat d’omplir una plaça vacant, l’Ajuntament decideixi no             
cobrir-la. 
 
Pel que fa la Relació de Llocs de Treball (RLT), en els anys anteriors s’ha insistit en el fet                   
que s’havia demanat aquesta gestió a la Diputació de Tarragona i que la RLT es tindria més                 
endavant. Aquest any s’ha corroborat que això no serà així i que per tal d’agilitzar la creació                 
de la RLT s’ha optat per la contractació externa.  
 
No critiquem la decisió que s’ha adoptat si es creu que és beneficiosa a curt/mig termini,                
però volem posar damunt de la taula que tot plegat comporta dos perjudicis: 
 

1. L’Ajuntament de Riudoms porta vora 3 anys esperant l’aprovació de la RLT.            
Si no anem errats, la RLT és obligatòria des de l’aprovació del Decret             
legislatiu 2/2003, de 28 d'abril.  
Obligatòria des de l’any 2003, acabem d’entrar al 2020. Des de llavors,            
aquest Ajuntament sempre ha estat governat per CiU/PDeCAT, per tant tenim           
clar qui ha fet una mala gestió al respecte. 



 
 

2. Se’ns va dir que la contractació externa per realitzar la RLT tindrà un cost              
superior al de la Diputació. 

 
En definitiva, es constata una mala gestió per part dels governs de CiU/PDeCAT a Riudoms               
i alhora una mala gestió d’un òrgan supramunicipal (en aquest cas la Diputació, governat              
pels mateixos). 
 
Un pressupost continuista pel que fa la despesa 
 
Si analitzem les partides constatem un increment evident al capítol de personal (127.866€),             
així com també al capítol dedicat a manteniments/lloguers (189.702€), un petit a entitats             
(46.205€) i un augment notori d’uns 315.000€ en el capítol d’inversions respecte l’any 2019.              
D’altra banda, respecte el 2019 disminueixen les partides associades a despeses financeres            
i amortització de crèdits (-50.580€). 
 
Una part important de la despesa continua sense detallar-se 
 
Comencem indicant que ens hauria agradat poder consultar amb més detall les partides             
“Altres despeses diverses” (article 22699, 199.000€) tal i com hem demanat aquest any i en               
anys anteriors. 
 
Celebrem l’ajust de la partida de Festes Locals 
 
En relació a la partida de “Festes Locals” els felicitem per haver ajustat l’import de la partida,                 
tot i que tal i com es va dir a la Junta de Portaveus això no vol dir que es retalli en aquesta                       
partida sinó que se la dota d’acord amb la despesa real. 
 
Hi trobem a faltar més despesa en polítiques rellevants 
 
Sabem que les prioritats polítiques d’aquest govern no són les mateixes que les nostres,              
però tot i així volem assenyalar algunes polítiques que no veiem en aquest pressupost.  
 
Aquestes mancances ens preocupen perquè vol dir que Riudoms seguirà sense resoldre            
alguns aspectes cabdals, com per exemple: 
 

● Urbanisme/Habitatge: Planificació via POUM, estudi habitatges buits 
● Comerç: Rehabilitació de locals comercials Nucli Antic, obrir una línia ajuts per la             

modernització comerços 
● Ocupació: Crear plans d’ocupació i/o ocupar les places vacants de la plantilla de             

l’Ajuntament 
● Temps Lliure: Estudiar l’ampliació d’horaris a l’Escola de Lleure i la Biblioteca 



 
 

● Feminisme + LGTBI: Campanyes de sensibilització, millores en l’urbanisme, salut de           
les dones 

● Social: Assessorament energètic a les famílies, mesures que afavoreixin la cohesió           
social i la multiculturalitat 

● Patrimoni/Cultura: Catàlegs d’elements arquitectònics i/o catàlegs de masos, de         
mines i altres elements del món rural 

● Circulació: Ampliació de voreres de determinats carrers 
 
Alhora, també hi trobem a faltar explicacions clares sobre si s’aplicaran les accions dels              
plans directors que s’han aprovat en la darrera legislatura: 

 
● Pla d’Acció per l’Energia Sostenible (PAES) 
● Pla de Dinamització del Comerç Local (assignació estable, uns 40.000€) 
● Pla de Joventut (assignació estable, uns 94.000€)  
● Pla de Dinamització del Nucli Antic (assignació estable, uns 30.000€) 
● Pla de Dinamització i Competitivitat Turística de Riudoms (s’incrementa uns  5.000€) 

 
Finalment, i per recapitular, l’assemblea local de la CUP ha decidit que el sentit del vot serà                 
en CONTRA pels següents motius: 
 

1. No s’ha fet cap proposta de canvi de les actuals ordenances fiscals per tal              
d'incorporar elements de fiscalitat progressiva. 

 
2. Tot i ser un pressupost expansiu, no tenim clar com serà l’execució de les inversions.               

En aquest sentit, es fa molt difícil donar un xec en blanc sense que l’equip de govern                 
aporti més concreció a les propostes. 

 
3. Reiterem que ens trobem davant d’un pressupost continuista on no s’intueixen           

polítiques per combatre l’atur, per complementar polítiques socials a banda de les            
que desenvolupa el Consell Comarcal (assessorament energètic), foment de la          
cohesió social i els nouvinguts, planificació territorial/urbanística, polítiques        
d’habitatge, feminisme, etc. 

 
4. No sabem si s'implementaran les línies mestres de plans ja aprovats en la darrera              

legislatura. Si dediquem recursos a la planificació, posteriorment hem d’aplicar les           
mesures que es proposen als plans directors.  



 
 

2ª INTERVENCIÓ 
 
Necessitem més polítiques socials, d’habitatge i una millora del transport 
 
En relació a les polítiques de serveis socials i/o habitatge, mancomunades amb el Consell              
Comarcal; en diverses ocasions s’ha exposat el fet que al tractar-se de serveis             
mancomunats i recaure la competència sobre el Consell Comarcal, l’àmbit d’actuació de            
l’Ajuntament es troba limitat. Nosaltres creiem que val la pena explorar alternatives a             
aquestes limitacions, i que en alguns casos fins hi tot podrien dur-se a terme. 
 
La LARSAL impedeix que hi hagi duplicitat de serveis. Ara bé, actualment hi ha serveis que                
malgrat la competència recaigui en administracions superiors com el Consell Comarcal i/o la             
Generalitat, aquestes administracions no estan actuant ni oferint-los als Ajuntaments. Per           
tant, es podria sol·licitar una transferència de competències parcial o bé signar un conveni              
entre diverses administracions perquè l’Ajuntament de Riudoms pugui realitzar aquestes          
polítiques. 
 
En el cas d’habitatge per exemple, ja ho hem dit, es podria començar per realitzar un cens                 
d’habitatges buits; aquesta funció no la realitza el Consell Comarcal, només hi té una borsa               
de mediació social i poca cosa més. En relació al Pla d’Habitatge, institucions com la               
Diputació de Barcelona oferia assessorament, perquè no s’està oferint això des de la             
Diputació de Tarragona on fa tants anys que hi governen? 
 
I si vostès diuen que tot això no és possible, el que els hi exigim és que tenint en compte                    
que es troben al govern del Consell Comarcal, de la Diputació i de la Generalitat, que s’actuï                 
en conseqüència i no es tapin les vergonyes amb els seus companys de partit, que exigeixin                
canvis, o fins hi tot els poden proposar vostès mateixos ja que en alguns casos ostenten                
responsabilitats de govern (Consell Comarcal). 
 
El que no acceptem és la inacció política i veure com any rere any ens trobem amb les                  
mateixes discussions que finalment acaben posposant el debat fins l’any vinent.  
 
I si del debat d’avui no en surt una posició acordada, els hi proposem realitzar una Comissió                 
Informativa extraordinària d’aquí uns mesos, on els respectius partits polítics cerquem           
assessorament jurídic i puguem debatre els canvis i/o fórmules legals necessàries per            
sortejar aquesta qüestió. 
 
És necessari un canvi de model en relació a les subvencions 
 
En relació a les subvencions, emplacem a l’equip de govern i a la resta de formacions                
polítiques a modificar el sistema de subvencions per tal que aquestes responguin a criteris              



 
 

més objectius, o com a mínim, es tinguin més en compte el grau de retorn de les activitats                  
en benefici de tot el municipi. 
 
Hauríem de veure quines despeses estem subvencionant i si realment és lògic des del punt               
de vista ètic subvencionar segons quines activitats amb els diners de tots els contribuents. 
 
I pel que fa al mètode de concurrència (competitiva/nominativa), nosaltres som partidaris de             
crear unes bases objectives a l’hora de repartir els diners. Se’ns va dir que aquest criteri                
dificulta l’accés a les subvencions per part d’algunes entitats. Nosaltres creiem que si es              
creen diferents bases segons la tipologia d’activitat (esport, cultura, social, etc.) es pot             
intentar realitzar aquest canvi de model sense que cap activitat rellevant que organitzen les              
entitats del municipi es quedi sense el finançament necessari. 
 
Tal com s’indica a l’informe d’intervenció, l’Ajuntament de Riudoms utilitza les subvencions            
nominatives, que haurien de ser una excepció, com la norma habitual per subvencionar             
activitats de les entitats mitjançant convenis. Per nosaltres, la subvenció nominativa respon            
a dinàmiques clientelars on s’atorguen diners sense uns criteris objectius i equitatius i             
preferiríem que aquesta partida es regulés a partir unes bases específiques i un Pla              
Estratègic de Subvencions com per exemple fa l’Ajuntament de la Selva del Camp. 
 
Les subvencions a l’Església seran recurrents? 
 
Destaquem que un 63% de les subvencions que es preveuen atorgar a la partida de 
“Promoció Cultural” són dedicades a l’Església (26.200€ de 41.550€). Ens sembla un detall 
no-menor. Un percentatge que augmenta respecte l’any 2019, quan era del 49% (26.200€ 
de 52.750€).  
 
Sabem que des de fa uns mesos es tracta d’un edifici catalogat com a BCIN, ens preguntem 
si a partir d’ara l’Ajuntament de Riudoms dedicarà els recursos públics al manteniment d’un 
edifici que no és de la seva propietat i que tampoc paga l’IBI. 
 
Planificar la recollida selectiva a través del Porta a Porta 
 
Ens agradaria veure reflectit en el pressupost la incorporació d’algun estudi/treball sobre la             
implantació de la recollida porta a porta al municipi. Suposem que fins que duri la campanya                
de la Bona Brossa i no finalitzi el renting dels nous contenidors no serà possible aplicar-ho                
però creiem que s’ha de treballar amb visió que la propera legislatura pugui ser una realitat. 
 
Com s’ha aplicat el PAES? Realitzarem una auditoria energètica per reduir l’impacte            
econòmic i ecològic en la factura de la llum? 
 



 
 

A l’espera de rebre els informes del PAES que fa uns mesos que hem sol·licitat, celebrem                
que aquesta partida disminueixi la despesa de subministraments (ni que sigui poc) i que              
s’afegeixi una inversió per l’adequació de les instal·lacions. 
 
Creiem que al llarg d’aquesta legislatura s’haurien d’implantar altres accions com per            
exemple una auditoria energètica que ens permeti conèixer l’estat de les instal·lacions            
actuals i alhora obtenir un anàlisi d’on poden aconseguir un estalvi degut a la reducció de                
potències i l’adopció d’altres mesures d’estalvi més enllà de fer el canvi de bombetes a la                
tecnologia LED. 
 
Hi ha partides sobredimensionades que es poden ajustar millor 
 
Ingressos 
 

- “Multes per infraccions de l’Ordenança de circulació”: es pressuposta en 8.000€ però            
de forma recurrent ingressen uns 15.000€. Després de tots aquests anys, poden            
actualitzar la partida del pressupost o bé amb l’excedent fer una campanya de             
conscienciació si realment volen que l’import recaudat amb multes disminueixi. 
 

Despeses 
 

- “Altres despeses diverses - Activitats Ensenyament”: dotada amb 15.000€ quan l’any           
2017 (informació més recent disponible) es van gastar 4.700€ 
 

- “Despeses diverses promoció cultural”: 83.000€ quan l’any 2017 només es van           
executar 51.247€ 
 

- “Altres despeses joventut”: 63.000€ al pressupost 2020, l’any 2017 es gasten           
40.060€ 
 

- “Altres despeses Serveis Socials”: 10.000€, al 2017 finalment es van liquidar 4.465€ 
 

- “Accions en inserció laboral per aturats”: novament 3.000€, ni al 2016 ni al 2017 es               
va executar 
 

 
En quin estat es troba el procés de reestructuració de les EPEs? 
 
Volem saber en quin estat es troba el procés de reestructuració de les EPE Riudoms               
Serveis i Riudoms Gestió 


